
در حالي كه يك ماه از طرح دوباره مسئله خروج 
بي بازگشت نخبگان كشور در ميان افكار عمومي 
مي گذرد و اخب�ار اين موضوع از س�وي جامعه 
رصد مي شود، معاونت علمي رياست جمهوري 
و بنياد ملي نخب�گان با س�رباززدن از ارائه آمار 
دقيق و قابل استناد و بدون اينكه برنامه اي براي 
مديريت روند مهاجرت هاي علمي و تحقيقاتي 
ارائه كن�د، در توجي�ه بي برنامگي ه�اي دولت 
در اين حوزه دس�ت به دامان آمار ارائه ش�ده از 
س�وي هر نهاد بين المللي موج�ه و غيرموجه و 
علمي و غير علمي و اطلاعاتي و امنيتي مي شود. 
تازه ترين گزارشي كه از سوي رسانه هاي مرتبط 
با معاونت علمي و بنياد مل�ي نخبگان و با هدف 
تحت تأثير قرار دادن روند مطالبات در اين حوزه 
منتشر شده، گزارش س�الانه سازمان اطلاعات 
 THE CIA WORLD مرك�زي امري�كا )
FACTBOOK 2016( در ارتب�اط ب�ا آم�ار 
مهاجرت كش�ورها اس�ت كه طي آن جمهوري 
اسلامي ايران با نس�بت 0/07 نفر مهاجر به ازاي 
هر هزار نفر جمعيت، در جمع 10كش�ورجهان با 
كمترين آمار مهاجرت به خارج قرار گرفته است. 
آمار مهاجرت نخبگان همواره پاي ثابت س��ؤالات 
رس��انه ها در مواجهه با مس��ئولان مربوطه است. 
اين س��ؤال در نشس��ت خبري 20 آذر محمدرضا 
مخبردزفولي، دبير ش��وراي عالي انقلاب فرهنگي 
منجر به وعده وي مبني بر ارائه آمار خروج نخبگان 
از كشور حداكثر تا هفته اول دي ماه شد. اين قول كه 
موكول به ارائه آمار مزبور از سوي مسئولان معاونت 
علمي رئيس جمهور و بنياد ملي نخبگان بود عملي 
نشد. بنابراين فشارها از سوي رسانه ها و افكار عمومي 
بر شوراي عالي انقلاب فرهنگي و به تبع آن بنياد ملي 
نخبگان و معاونت علمي رئيس جمهوري بيشتر شد، 
به  خص��وص اين كه آم��ار غيررس��مي از مهاجرت 
نخبگان ايراني بسيار نگران كننده است. نتيجه اينكه 
مسئولان در سپر دفاعي سه ضلعي انكار،  فرافكني و 

استناد به گزارش هاي بدون تحليل و ناهمخوان در 
رابطه با فرار نخبگان ايراني فرو رفتند. 

   دست به دامان سازمان سيا!
جالب ترين گزارشي كه از سوي رسانه هاي وابسته 
به معاونت علمي و فناوري رئيس جمهور منتش��ر 
شد، گزارش سالانه سازمان اطلاعات مركزي امريكا 
 THE CIA WORLD FACTBOOK(
2016( در ارتباط با آمار مهاجرت كشورهاست كه 
طي آن جمهوري اسلامي ايران با نسبت 0/07 نفر 
مهاجر به ازاي هر هزار نف��ر جمعيت، در جمع 10 
كشور جهان با كمترين آمار مهاجرت به خارج قرار 
گرفته است.  بر اساس اين گزارش، كشورهاي سوريه 
با نسبت 19/79، اردن با13/24و مالديو با 12/68 
درصد در صدر فهرست كش��ورهاي مهاجرفرست 
در دنيا قرار گرفته اند و در اين ميان كشورهاي قطر 
و لوكزامب��ورگ به ترتيب با نس��بت هاي 22/39 و 
17/16 درص��د در صدر كش��ورهاي جذب كننده  
مهاجر به نسبت جمعيت خود به ازاي هر هزار نفر 
قرار دارند.  همچنين در اين گزارش عدد مهاجرت 
از ايران نسبت به سال 2015 از 08/ به 07/ كاهش 
يافته و ميزان مهاجرفرستي عربستان 0/55 عنوان 
شده است.  نكته قابل توجه در اين گزارش كه يكي از 
چندين گزارش منتشر شده در رسانه هاي معاونت 
علمي رئيس جمهور در خصوص كاهش مهاجرت 
مغزها برگرفته از منابع وابس��ته به س��ازمان هاي 
بين المللي است طي ماه گذشته است، تحليل ارقام 

ارائه شده در آن است. 
   مرز يك حرفي »بي« و »با« در بازگش�ت 

نخبگان مهاجر 
اي��ن گ��زارش در حالي دس��تاويز تبرئ��ه دولت از 
بي برنامگي براي مديريت س��رمايه هاي انس��اني 
كشور قرار گرفته كه حاوي نكاتي است كه از سوي 
منتش��ر كنندگان آن عمداً يا س��هواً ناديده گرفته 
شده است. از جمله اينكه در حالي بر هشت برابري 
ميزان مهاجر فرستي عربستان نسبت به كشورمان 

اشاره شده كه اعزام دانشجويان عربستاني كه طي 
س��ال هاي 2016 تا 2017 ويزاي تحصيلي امريكا 
دريافت كرده اند در قالب يك برنامه بورسيه دولتي 
و در قبال تعهد بازگشت صورت مي گيرد. علاوه بر 
اين بيش از 50 درصد دانش��جويان عربستاني كه 
براي ادامه تحصيل به غرب فرستاده مي شوند براي 
تحصيل در مقطع كارشناسي هستند. در حالي كه از 
ميان بالغ بر 12 هزار و 600 دانشجوي ايراني كه در 
مدت مشابه ويزاي تحصيلي امريكا دريافت كرده اند، 
بيش از 95 درصد با هزينه ش��خصي و بدون برنامه 
دولتي از كشور خارج ش��ده اند و در نتيجه احتمال 

بازگشت آنها به شدت پايين است. 
از س��وي ديگر متقاضيان ايراني ادامه تحصيل در 
دانش��گاه هاي غربي و به وي��ژه امريكايي بهترين 
فارغ التحصيلان از بهترين دانش��گاه هاي كش��ور 
هس��تند كه براي تحصيل در مقاط��ع تحصيلات 
تكميلي و به ويژه دكتري عازم فرنگستان مي شوند. 
با در نظ��ر گرفتن اين مس��ائل و س��رمايه گذاري 
بي بازگشتي كه كشور روي تربيت اين دانشجويان 
انجام داده، مقايس��ه تعداد دانش��جويان اعزامي از 
ايران و عربستان براي تبرئه بي برنامگي هاي داخلي 
در برخورد با مسئله مهاجرت نخبگان از درجه اعتبار 

ساقط مي شود. 
   خودي ها،  بي خودي ها و نخودي ها ! 

البته اعزام دانشجو به خارج از كشور براي تجهيز به 
علوم روز دنيا و فراگيري فناوري هاي نوين في نفسه 
نه تنها بد نيس��ت، بلك��ه توصيه پيامب��ر بزرگوار 
اسلام)ص( است. چنانچه مي فرمايند: »اطلبوا العلم 
ولو بالصين«. علم را بياموزيد اگرچه در س��رزمين 
چين باشد، اما به شرطي كه هم براي اعزام و هم براي 

بازگرداندن دانشجويان برنامه داشته باشيم. 
از طرف ديگر در حالي مديران دولتي سعي در نزولي 
نشان دادن سير مهاجرتي نخبگان كشور دارند كه 
چهره هاي علمي منصوب دول��ت و نه منتقد آن از 
افزايش درخواست دانشجويان براي خروج از ايران 

خبر مي دهند. 
چنانچه هفته گذش��ته علي برخ��ورداري، رئيس 
دانش��گاه علم و صنع��ت درباره وضعي��ت خروج 
دانشجويان و نخبگان اين دانشگاه از كشور، به ايلنا 
گفت: در اينكه خيلي ها مي روند، ترديدي نيست. در 
گذشته دانشجويان كارشناسي ارشد براي تحصيل 
در مقطع دكتري مي رفتند، اما اكنون درخواست ها 
براي تحصيل در خارج از كش��ور در مقطع ارشد از 
سوي دانشجويان كار شناسي بيشتر شده است. وي 
افزود: توصيه نامه هايي كه دانش��جويان از استادان 
و بنده مي گيرند، نش��ان مي دهد درخواست براي 
تحصيل در خارج از كشور زياد است، البته اگر اين 
دانشجويان بروند و برگردند، خوب است و در همه 
جا هم اين روند وجود دارد، اما مشكل اينجاست كه 
برخي از اينها مي روند و مي مانند كه در اين بخش 
وزارت علوم بايد كاري كند، يعني در ابتدا شرايطي 
مهيا كند كه در درجه اول دانش��جويان همين جا 
ادامه تحصيل بدهن��د تا كمتر به خارج از كش��ور 
بروند و به فرض اينكه به هر دليلي مي روند، به اميد 
تسهيلات و امكانات به ايران برگردند و در همين جا 

خدمت كنند. 
   پاك كردن صورت مسئله 

هميشه و همه جا!
رئيس دانشگاه علم و صنعت خاطرنشان كرد: به طور 
مثال در كش��ور امريكا تحقيقي انجام شده و نشان 
داده دانشجوياني كه از كشور مالزي براي تحصيل 
به امريكا مي روند، 100 درصدش��ان به كشورشان 
بازمي گردند و حتي يك نفر هم نمي ماند در حالي كه 

آمار ماندگاري دانشجويان ايراني بسيار بالاست. 
وي در ادامه تصريح كرد: كشور ما براي ادامه تحصيل 
در دوره هاي مختلف امكانات خوبي دارد، اما مشكلي 
كه دانش��جويان دارند و منجر به رفتن آنها از ايران 
مي شود، بحث اش��تغال و درآمد است كه وضعيت 
مبهمي دارد و اين بخش آنها را به بيرون از كش��ور 

مي كشاند. 
برخورداري با اشاره به اينكه بس��تر و شرايط در 
مقطع دكتري در خارج از كش��ور بهت��ر از ايران 
است، گفت: بيش��تر دانش��جويان كه به خارج از 
كشور مي روند، در مقطع دكتري هستند، وقتي در 
خارج از كشور بورس مي شوند، شرايط و امكانات 
خوبي برايشان مهيا و خيالشان راحت است، اما در 
اينجا به برخي ها كمك هزينه داده مي ش��ود و به 
برخي ها نه و بعضاً مجبور هستند كه از جيب هم 
هزينه كنند.  گفتني است اظهارات برخورداري در 
پي ابراز نگراني چند روز گذشته فتوحي، رئيس 
دانشگاه شريف نسبت به خروج نخبگان در كشور 
بيان شد. فتوحي پيشنهاد داده بود كه اگر بتوان 
دانشجويان ارشد و دكتري را از ميان متقاضيان 
نخبه اين دانشگاه انتخاب كرد و انتخاب از طريق 
كنكور حذف شود، درصد بيشتري از دانشجويان 
در داخل كشور خواهند ماند و ماندگاري آنها بيشتر 
خواهد شد.  اين گزارش مي افزايد: اگرچه بخشي از 
مهاجرت نخبگان كه بدون بازگشت است خسراني 
براي مديريت منابع سرمايه انساني كشور است،  با 
اين حال منحصر به دولت كنوني يا دولت قبل يا 
يك دوره مديريتي خاص نيست. آنچه دولت ها را 
در اين خصوص از هم متمايز مي كند نوع برخورد 
با مسئله است. مسلم است دولتي كه اصل مسئله 
را منكر مي شود دنبال راه حل هم نمي رود، اما اگر 
آن را به عنوان مسئله بپذيريم دنبال راه حل آن 

هم مي گرديم. 
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مراكز جامع  خدمات بهزيستی سازمان بهزيستي اقدامات مثبتي را براي مبارزه با آسيب هاي اجتماعي آغاز كرده اند
رفع محروميت از محلات تا حاشيه با »مراكز جامع خدمات بهزيستي«

سازمانسيا،مرجعدولتبرايآمارنخبگانايراني!
 در حالي كه آمارهاي غيررسمي از خروج بي بازگشت و نگران كننده نخبگان ايراني حكايت دارد

 دستگاه هاي دولتي بعد از5  سال از ارائه آمار رسمي و برنامه مشخص در اين رابطه ابا دارند 

س�ازمان بهزيس�تي ه�م اكنون در كش�ور 
250 پايگاه خدمات اجتماع�ي و 350 پايگاه 
س�لامت روان در مح�لات آس�يب پذي�ر 
و مناط�ق حاش�يه اي ش�هرها فع�ال ك�رده 
اس�ت. در همين رابطه، رئيس مركز توسعه، 
پيش�گيري و درمان اعتياد بهزيستي كشور 
هم طي اقدام�ي در خور تحس�ين از اجراي 
ط�رح فقرزداي�ي اجتماع  مح�ور در محلات 
آسيب پذير و مناطق محروم خبر داده است. 
فريد براتي س��ده با بيان اينكه در جهت ارتقاي 
برنامه هاي كاهش آسيب بايد فرآيندهاي اجراي 
كاهش آسيب ها تغيير كند، گفت: براي كاهش 
هزينه ها خدمات كاهش آسيب را بايد پرشتاب 
كنيم. عدم افزايش تعرفه ه��ا و افزايش هزينه ها 
در كاهش آسيب به كيفيت و كميت برنامه هاي 

كاهش آسيب صدمه مي زند. 
به گفته اي��ن مقام: » درصورتي ك��ه در محلات 
آسيب پذير و حاشيه اي شهرها، افرادي نيازمند 
خدم��ات مش��اوره تخصصي ح��وزه اختلالات 
روانشاختي باشند، توسط بهزيس��تي به مراكز 

تحت پوشش معرفي مي شوند. «
وي اجراي ط��رح فقرزدايي اجتم��اع محور را از 
ديگر طرح هاي س��ازمان بهزيس��تي كشور در 
محلات آسيب پذير و مناطق محروم اعلام كرد 
و افزود: » در اين طرح با همكاري آموزش فني و 
حرفه اي، مهارت هاي شغلي به افراد داده مي شود 
تا با ديگر حمايت ها از جمله پرداخت تسهيلات، 
زمينه اشتغال آنان به ويژه زنان سرپرست خانوار 

فراهم شود. «

   مناطق محروم، تشنه خدمات
حمايت از اقشار مختلف مانند افراد آسيب ديده 
اجتماعي، معل��ولان و زنان سرپرس��ت خانوار، 
پيش��گيري و ارائه آموزش هاي مناس��ب براي 
توانمند كردن افراد، بخش��ي از وظايف سازمان 
بهزيس��تي اس��ت كه عموماً مناطق محروم نياز 
ب��ه دريافت چني��ن خدماتي دارن��د.  راهكاري 
كه به تازگ��ي اين س��ازمان براي حل مش��كل 
خدمات رس��اني به مناطق مح��روم ارائه كرده، 
راه اندازي مراك��ز جامع خدمات بهزيس��تي يا 
CBR اس��ت.   در اين مراكز خدمات اجتماعي، 
پيشگيري، توانبخشي، تسهيلات مشاغل خرد 

خانگي، پيش��گيري از آس��يب هاي اجتماعي، 
يك وع��ده غذايي گرم به كودكان، س��اماندهي 

معلوليت ها و خدمات پيگيري  ارائه مي شود. 
   گام دوم، 120 منطقه حاشيه نشين

تا پايان س��ال جاري اين مراكز در 30 شهرستان 
و در ش��هرهاي زير 50 هزار نفر افتتاح مي شوند، 
اما در گام بعدي با همكاري بهزيس��تي و وزارت 
راه و شهرس��ازي 120 منطق��ه حاشيه نش��ين 
كشور شناسايي شده اند كه اين مراكز به صورت 
تدريجي در آنها راه اندازي خواهند شد.  حبيب الله 
مس��عودي فريد، معاون امور اجتماعي س��ازمان 
بهزيس��تي كش��ورهم اوايل تيرماه س��ال جاري 

از در دس��تور كار قرار گرفتن راه ان��دازي مراكز 
جامع خدم��ات بهزيس��تي در مناط��ق محروم 
و حاشيه  نش��ين كش��ور خبر داد. به گفت��ه او در 
كميته محروميت زدايي وزارت كش��ور بر اساس 
اولويت هاي ارائه ش��ده از سوي س��ازمان برنامه 
و بودجه و وزارت كش��ور، مراك��ز جامع خدمات 
بهزيس��تي در مناطق محروم و حاش��يه  كش��ور 
راه اندازي مي ش��ود.  طبق برآوردهاي اوليه، هر 
ي��ك از مراكز جامع خدمات بهزيس��تي ظرفيت 
ارائه خدمت به 10 ه��زار نف��ر را دارد. اين مراكز 
سالانه حداقل 500 ميليون تومان هزينه دارند كه 
بهزيستي در تلاش است تا از منابع داخلي سازمان 
جهت راه اندازي اين مراكز استفاده كند. افزايش 
اعتبار اين مراكز يك نياز ضروري است، زيرا با اين 

كار كيفيت خدمات ارائه شده ارتقا مي يابد. 
   سيستان و بلوچستان، آغازگر راه

 CBR هم اكنون بالغ بر 420 ه��زار نفر از خدمات
روستايي س��ازمان بهزيس��تي بهره مند شده اند. 
اولين مركز جامع خدمات بهزيس��تي شهري هم 
تيرماه در سراوان سيستان و بلوچستان شروع به 
كار كرد.  در اولين افتتاح، رئيس سازمان بهزيستي 
كشور با حضور در مركز سراوان، آن را افتتاح كرد و 
همزمان 20 پايگاه CBR شهرهاي محروم كشور 
در شش استان سيستان و بلوچس��تان، خراسان 
رضوي، چهارمحال وبختياري، خوزستان، گلستان 
و كرمان به صورت ويدئوكنفرانس افتتاح شد. پيش 
از اين مراكز نيز يك مركز در حاشيه شهر مشهد 
با توجه به افزايش شديد حاشيه نشيني در اطراف 

مشهد راه اندازي شده بود. 

در اين ستون پيام ها،  متن ها، عكس نوشت ها و خبرهاي كوتاه 
منتشر ش�ده در فضاي مجازي را منتش�ر خواهيم كرد؛ بدون 
هيچ گونه توضيح و تفسير. بازنشر اين موارد هم به منزله تأييد 

يا رد محتواي هيچ كدام از آنها نيست. 

توئيت دستفروش بي سواد
آسانسور ايستگاه متروی شادمان خيلي وقتا تعطيل مي شه. اين به ضرر 

افراد سالمند و ناتوان خواهد بود. كي مي تونه رسيدگي كنه!؟
 

آدم بن حوا از مناطق زلزله زده توئيت كرد
اگه تو يه كشور اروپايي همچين اتفاقي افتاده بود تا چند هفته تو بوق 
و كرنا مي كردن كه بيايد ببينيد خرابه هاي زلزله رو توي حدود يك ماه 
جمع كردن و واحد مسكوني هم ساختن، اما اينجا روستاي كوئيك تو 

ايرانه و خب ما هم كه عاشق تحقير خودمون هستم!

توئيت جابر خرم نيا
در پي نا آرامي ه��اي اخير در خيابان خيام قزوي��ن، امام جمعه قزوين 
دريك كار قش��نگ و خوب به كس��به هاي اين خيابان سركشي كرد، 
در جريان وضعيت كسب وكارش��ان قرار گرفت و باب��ت ناآرامي هايي 
كه به كسب ش��ان صدمه زد عذرخواهي كرد. مردمداري در بين مردم 

بودن است.

توئيت فرشيد غضنفرپور در مورد خشكسالي 
اين خب��ر احتمالاً لاب��ه لاي تحليل ه��ا و توئيت هاي سياس��ي امروز 
گُم مي ش��ود، اما تأثي��ر ويرانگرش در يك س��ال پي��ش رو در زندگي 
تك تك ما احساس خواهد شد »ورودي سدهاي تهران نسبت به سال 
گذش��ته 70 درصد كاهش داش��ته و تا اينجاي كار كمبود بارش ها در 

50 سال گذشته بي سابقه بوده است.«

دانشجويان زلزله زده پيام نور س��رپل ذهاب و بدهي كه بايد بابت اين 
ترم پرداخت شود. 

آيا بايد از مسئولان خواهش كنيم تا بيايند و وضعيتمان را ببينيد كه 
توان پرداخت در اين شرايط را نداريم؟! 

نيره ساري

نفيسه ابراهيم زاده انتظام 
  گزارش  یک

طرح: حسين كشتكار |جوان

عليرضا سزاوار
  گزارش  2

»موزهفضايي«شوخيشوخيجديشد!
ظاهراً مطلبي كه تا ديروز شبيه شوخي و غير قابل باور تصور مي شد و 
باور ساخت موزه به معناي واقعي در خيال ها گنجانده نمي شد، امروز 
رنگ واقعيت ب��ه خود گرفته و برخي بودجه بندي ه��ا حكايت از ادامه 
بي توجهي ها به صنعت فضايي كشور دارد. در حالي كه چندين ماهواره 
داخلي توليد شده »در صف پرتاب« قرار دارند و چندين ماهواره ديگر نيز 
در دست توليد هستند، اما طبق اعلام مركز پژوهش هاي مجلس، وزارت 

ارتباطات خريد ماهواره خارجي را در اولويت قرار داده است. 
گفته مي شود در بررس��ي لايحه بودجه سال 97 كل كشور، با توجه به 
حذف رديف هاي هزينه اي برنامه هاي »توسعه فناوري ها و فعاليت هاي 
فضايي« و »توس��عه كاربرده��اي فضايي و حفظ نقاط م��داري« ذيل 
س��ازمان فضايي ايران و همچني��ن پايان مهلت اتحادي��ه بين المللي 
مخابرات )ITU( به ايران تا سال 97، رديف هاي اعتباري يادشده بسيار 
ناچيز است و طبق اعلام مركز پژوهش هاي مجلس، اين يعني وزارت 

ارتباطات خريد ماهواره خارجي را در اولويت قرار داده است. 
مي گويند بش��ر بايد ظ��رف 100 س��ال آين��ده زمين را ت��رك كند. 
كيهان  شناس��ان از خيلي وقت پيش اعلام كرده اند اگر نژاد انس��ان به 
فضا نرود، هيچ آينده  اي نخواهد داشت؛ ساده ترين موضوعاتي كه نشان 

مي دهد بخش عمده اي از آينده بشر به فضا مربوط مي شود. 
ايران نيز از جمله كشورهايي اس��ت كه به دليل سابقه فعاليت در اين 
حوزه علمي از ديرباز در توسعه اين علم سهمي دارد و به جرئت مي توان 
گفت صنعت فضايي كشورمان همواره در مركز توجهات اخبار داخلي 
و خارجي بوده است، اما به رغم اينكه تلاش نخبگان و جوانان اين مرز و 
بوم بر اين عهد استوار است كه تمام توانمندي  خود را در جهت توسعه 
فناوري فضايي به كار برند، چند سالي مي شود كه هياهوي اين صنعت 
تا حدي فروكش كرده و بي توجهي و غفل��ت از خلاقيت جوانان باعث 
شده تا نه تنها بي انگيزگي شكل بگيرد بلكه شاهد خروج عده اي از اين 

جوانان نيز باشيم. 
بارها و بارها رسانه هاي داخلي و مطبوعات از گلايه مندي دانشجويان 
دانشكده هاي مختلف هوا فضاي كشور صحبت به ميان آورده و تأكيد 
داشته اند كه جمع زيادي از دانش��جويان با بي انگيزگي به اين نتيجه 
رسيده اند كه جايگاهي براي پيش��رفت در اين زمينه وجود ندارد، بر 
همين اساس سختي هاي خروج از كش��ور را به اميد شرايط پيشرفت 
تحمل مي كنند و تن به غربت مي دهند. در نهايت هم تأكيد همه آنها 
در پايان صحبت ها اين بود كه كاش به توانايي داخلي اعتماد ش��ود و 
نگاه ها را از وابستگي به خارج به سمت داخل برگردانند؛ چراكه اگر در 
اين زمينه سرمايه گذاري صحيحي صورت گيرد، در ساير زمينه ها هم 
پيشرفت ميسر مي شود، همانگونه كه همواره اعتماد به داخل موجبات 

پيشرفت را فراهم كرده است. 
رخوت، بي برنامگي و بي هدفي حاكم بر حوزه فضايي كش��ور در كنار 
مصاحبه هاي بزرگ نمايانه، افتتاح هاي نمايش��ي، ادعاهاي بي اساس 
و وعده ه��اي غيرواقع بينان��ه كاري كرد جمهوري اس��لامي ايران كه 
توانسته بود در سال هاي گذش��ته در صنعت هوا و فضا پيشرفت هايي 
بزرگ به دست بياورد و جزو 10 كش��ور صاحب فناوري كامل فضايي 
قرار بگيرد، در گير و دار تصميم گيري براي به موزه فرستادن ماهواره 

مهم خود برسد. 
در مراس��م امضاي تفاهمنامه بين س��ازمان فضايي ايران و س��ازمان 
جغرافيايي بود كه رئيس سازمان فضايي ايران درباره آخرين وضعيت 
ماهواره مصباح اظهار داشت: طبق بررس��ي هاي كارشناسانه در مورد 
ماهواره مصباح به اين نتيجه رسيديم كه هزينه هاي پرتاب اين ماهواره 
بسيار بالاس��ت و ارزش ندارد كه به اين مرحله برس��د. در نهايت هم 
تأكيد داشت احتياجي نيست كه هر ماهواره اي به مرحله پرتاب برسد 
به همين خاطر ما يك موزه فضايي تشكيل داديم كه همين تابستان 
امسال آماده مي شود و تصميم گيري ها بر اين است كه ماهواره مصباح 

را در اين جا نگهداري كنيم. 
هرچند كه چنين تصميمي در باور نمي گنجيد، اما مدل رفتاري وزير 
مربوطه و برخي مسئولان ذهن ها را به اين سمت مي برد كه گويا اين 
دولت چندان هم بي تفاوت به تش��كيل موزه براي فعاليت هاي فضايي 
نيست. چنانچه پس از اين نيز همچنان محمود واعظي در قامت وزير 
ارتباطات از مذاكره با يك شركت روسي براي ساخت و پرتاب ماهواره 
ملي سنجش از راه دور خبر داد و گفت كه در حال مذاكره با طرف مقابل 
بر سر قيمت اين قرارداد هس��تيم! يا اينكه قبل تر از آن، گفته محسن 
بهرامي، رئيس سازمان فضايي از 300 ساعت جلسه با فرانسوي ها در 
زمينه طراحي و س��اخت »ماهواره ملي« ايران مهر تأييدي بر چنين 

تصميماتي مي شد. 
فارغ از واكنش ها، تأييد ها و تكذيب هايي كه همان زمان نسبت به اصل 
موزه سازي براي ماهواره هاي ايراني وجود داشت، با ورود وزير جوان و 
جديد كابينه دولت دوازدهم بذر اميدي در دل ها كاشته شد كه شايد 
اين بار وضعيت تفاوت پيدا كند. وي كه از طرح جامع توس��عه صنعت 
فضايي در كشور با مش��اركت تمامي مجموعه ها خبر داده بود، بر اين 
نكته نيز تأكيد كرد: براي قرار دادن ماه��واره در مدار 43/5 درجه در 
حال هماهنگي هستيم تا بتوانيم اين نقطه را ثبت كرده و نياز خود را 
برطرف كنيم. تلاش مي كنيم با ق��رار دادن ماهواره اين نقاط را حفظ 

و پايدار كنيم. 
 

كلنگزنيساختمان10طبقهجديدپلاسكو
مع�اون معم�اري و شهرس�ازي ش�هرداري ته�ران از كلنگ زني 
س�اختمان 10 طبقه جدي�د پلاس�كو در 29 دي خب�ر داد و گفت: 
ساخت س�اختمان جديد پلاسكو حدود سه س�ال طول مي كشد. 
 مهدي حج��ت در اولين نشس��ت خبري خود درخصوص س��رانجام 
ساختمان پلاس��كو گفت: از همان ابتدا بنياد مستضعفان سعي كرد با 
تشكيل كارگروهاي تخصصي روند كار را سرعت ببخشد و حتي مسابقه 

ايده طراحي ساختمان جديد پلاسكو را اجرا كرد. 
وي افزود: بنياد مستضعفان زميني كه در زير ساختمان بود، همچنين 
پاركينگ »اكبر« در شرق آن به مساحت 4هزارو200متر و ساختمان 
پنج طبقه پش��تي را خريداري كرده تا بتواند مجتمعي بس��ازد.  معاون 
شهردار تهران با بيان اينكه ما تراكم قانوني را كه در طرح تفصيلي است 
به رسميت مي شناسيم، اما از سوي ديگر حقوق مكتسبه كسبه هم بايد 
در نظر گرفته مي شود، گفت: نهايتاً با جمع بندي هاي انجام شده به اين 
نتيجه رسيديم كه در 29 دي ماه جاري كلنگ ساختمان جديد پلاسكو 
زده ش��ود، س��اختمان جديد پنج طبقه پاركينگ دارد و در 10 طبقه 
ساخته مي شود.  حجت با بيان اينكه سازمان ميراث فرهنگي بارها اعلام 
كرده كه پلاسكو در حريم مدرسه »ژاندارك« است، گفت: با اين حال 
سازمان ميراث فرهنگي موافقت كرده كه با رعايت ضوابط ميراثي اين 
ساختمان ساخته شود، هرچند مي توانيم بارگذاري را در سمت پلاسكو 
كه نزديك مدرسه ژاندارك است با طراحي خاصي كمتر كنيم.  به گفته 
وي، بايد در پلاسكو 2هزارو300 پاركينگ ساخته مي شد، اما با توجه به 
اينكه تنها در پنج طبقه زيرزمين 1300 پاركينگ مي توانستند بسازند 
قرار است بنياد مستضعفان پاركينگ مقابل پلاسكو پاركينگ پروانه را 
مرمت و هوشمند كند تا مابقي ظرفيت پاركينگ ها در اين قسمت تأمين 
ش��ود.  حجت با بيان اينكه تردد خودروها به پاساژ روبه رو موجب قطع 
شدن خط ويژه اتوبوس و بروز حوادثي مي شد، گفت: بنياد مستضعفان 
قبول كرد كه از طرح ايجاد خط ال . آر. تي در مس��ير بهارستان حمايت 
كند.  معاون ش��هردار تهران تأكيد كرد: شهرداري با بنياد مستضعفان 
در خصوص پلاسكو با قوانين جاري عمل كرد منتها براي اينكه ساخت 

پلاسكو مشكلات ديگري ايجاد نكند همه جوانب را سنجيده ايم. 

خبرهایمتناقضازيکطرحسليقهای!
بحث حذف طرح ترافيك و اجرايی كردن طرح جديد ترافيك اين روز  ها 
خبر ناب رسانه  ها شده است! هر روز خبر جديدی از مسئولان شهری 
اعلام می شود. معاون حمل و نقل و ترافيك شهرداری از تصويب طرح 
جديد خبر می دهد و بسياری از اعضای شورا از تصويب اين طرح اظهار 
بی خبری می كنند و رئيس شورای شهر هم می گويد: »شهرداری تلاش 
می كند طرح جديد ترافيك مصوب ش��ود. اين در حالی است كه دبير 
شورای عالی ترافيك كشور به ايس��نا گفته است: طرح جديد ترافيك 
نه در دولت مصوب شده و نه در دس��تور كار شورای عالی ترافيك قرار 
دارد. در همين زمينه هم معاون ترافيك ش��هردار برخلاف گفته دبير 
شورای عالی ترافيك گفته است كه طرح مزبور در شورای عالی ترافيك  

تصويب شده است.« 
كلاف درهم تنيده ترافيك پايتخت آنقدر پيچيده است كه كوچك ترين 
مداخله بدون توجه به عواقب و پيوست اجتماعی بر بار ترافيك شهری 
خواهد افزود و حال از شهردار تهران و معاون وی بايد پرسيد: شما چه 
عجله ای برای جا انداختن طرح جديد ترافيك پيشنهادی خود داريد 

كه هر روز خبری متناقض از آن انتشار می يابد؟! 
در حالی مختصات طرح جديد اعلام می شود كه هنوز طرح پيشنهادی 

در جايی به تصويب نرسيده است تا قالب قانونی به خود بگيرد. 
اين پيشنهاد را نه شورای شهر تصويب كرده است و نه اعضا در جريان 
كامل آن ق��رار گرفته اند و حالا هم دبير ش��ورای عال��ی ترافيك فقط 
می گويد تاكنون فقط چارچوب كلی آن در شورای ترافيك شهر تهران 
بسته شده است و فقط يك محدوده زمانی برای مصوب شدن اين طرح 
گذاشته اند كه بر اساس آن بايد تا قبل از 15 بهمن ماه نهايی و مصوب  و 

برای فرمانداری ارسال شود. 
همواره از مسئولان ترافيك اين انتظار می رود كه در حوزه تسهيل در 
رفت و آمد شهری از تنش زايی پرهيز كنند. چه بهتر بود مسئولان ابتدا 
طرح پيشنهادی خود را در شورای شهر و ساير مراكز ذی صلاح مطرح و 

چكش  كاری و سپس اقدام به بيان جزئيات آن می كردند.  
 ش��هرداری به هر قيمتی بخواهد از طرح پيشنهادی و سليقه ای خود 
دفاع كند و در خلأ حمايت مالی قانونی آن را به شهروندان تحميل  كند 

جای تأمل بسيار دارد. 

اکبر محمودی


